



FIZnews

CONTACT

Dr. Babett Bolle
Communication
Phone +49 7247 808 513
babett.bolle@fiz-karlsruhe.de
Germany

Dr. Franziska Schneider-Willenbacher
Consultant for science communication
Phone +49 7247 808-525
franziska.schneider-willenbacher@fiz-karlsruhe.de
Germany

Page 1 of 2

“Libraries as temples of truth in the AI age” – an interview with Prof. Dr. Wolfram Horstmann

Karlsruhe, May 28, 2025 — Am 12. Mai 2025 sprach Prof. Dr. Wolfram Horstmann, Direktor und CEO von FIZ Karlsruhe, auf der internationalen Fachkonferenz „Open Metadata and Linked Open Science“ in Seoul, Korea. Die Veranstaltung fand anlässlich des 80. Jubiläums der Nationalbibliothek von Südkorea in Zusammenarbeit mit der Universität Stanford statt. In seiner Keynote warf Prof. Horstmann einen Blick auf zentrale Zukunftsfragen: Welche Rolle spielen Wissenschaft, Bibliotheken und Künstliche Intelligenz beim Aufbau einer offenen Wissensinfrastruktur?

Im anschließenden Interview mit einer führenden koreanischen Tageszeitung „Naeil Newspaper“ erklärte Horstmann, warum Bibliotheken in einer von Informationsflut, Subjektivität und KI-generierten Inhalten geprägten Welt mehr denn je Orte des Vertrauens sein müssen. Er betonte, dass es Aufgabe von Bibliotheken und qualifizierten Fachkräften sei, zwischen Information und Wissen zu unterscheiden – und die Gesellschaft dabei zu unterstützen, Künstliche Intelligenz kritisch einzuordnen.

Ein zentrales Thema des Gesprächs war die Vision einer globalen, offenen Wissensinfrastruktur, wie sie etwa in Deutschland durch den Aufbau der Nationalen Forschungsdateninfrastruktur (NFDI) verfolgt wird. Diese sei, so Horstmann, eine notwendige Antwort auf die Herausforderungen des digitalen Zeitalters – und von ebenso grundlegender Bedeutung wie öffentliche Verkehrsmittel, Parks oder Schulen.

👉 Das vollständige Interview lesen Sie hier: PDF

Page 2 of 2

"Libraries as temples of truth in the AI age" – an interview with Prof. Dr. Wolfram Horstmann

On May 12, 2025, Prof. Dr. Wolfram Horstmann, Director and CEO of FIZ Karlsruhe, spoke at the international conference "Open Metadata and Linked Open Science" in Seoul, Korea. The event took place on the occasion of the 80th anniversary of the National Library of South Korea in cooperation with Stanford University. In his keynote speech, Prof. Horstmann took a look at key questions for the future: What role do science, libraries and artificial intelligence play in building an open knowledge infrastructure?

In the subsequent interview with a leading Korean daily newspaper "Naeil Newspaper", Horstmann explained why libraries need to be places of trust more than ever in a world characterized by a flood of information, subjectivity and AI-generated content. He emphasized that it is the task of libraries and qualified specialists to differentiate between information and knowledge - and to help society to critically assess artificial intelligence.

A central topic of the discussion was the vision of a global, open knowledge infrastructure, such as the one being pursued in Germany through the establishment of the National Research Data Infrastructure (NFDI). According to Horstmann, this is a necessary response to the challenges of the digital age - and just as important as public transportation, parks or schools.

👉 [Read the whole interview](#)

Press Contact

Communication

Dr. Babett Bolle

Phone +49 7247 808 513

babett.bolle@fiz-karlsruhe.de

Consultant for science communication

Dr. Franziska Schneider-Willenbacher

Phone +49 7247 808-525

[franziska.schneider-willenbacher@](mailto:franziska.schneider-willenbacher@fiz-karlsruhe.de)

[fiz-karlsruhe.de](mailto:franziska.schneider-willenbacher@fiz-karlsruhe.de)

More Information

FIZ Karlsruhe – Leibniz Institute

for Information Infrastructure

Hermann-von-Helmholtz-Platz 1

76344 Eggenstein-Leopoldshafen

Germany

Phone +49 7247 808 0

E-Mail

contact@fiz-karlsruhe.de